
  ه�ر از گاه�ي خبر مي رس�د كه ب�ه دليل نش�ت آب يا 
عمليات عمران�ي زير پاي خانه ها و معابر ش�هري خالي 
مي ش�ود. ديگر جايي در پايتخت نيس�ت ك�ه حوادث 
زيرس�طحي در آن رخ ندهد گويا در كن�ار بحران زلزله 
و بافت هاي فرس�وده و ناپايدار حالا شهر بدون حوادث 
مترقب�ه هم فرو مي نش�يند. كارشناس�ان جنس خاك 
كوه پاي�ي پايتخت را سس�ت عن�وان كرده ان�د كه در 
كنار اين عوامل فرس�ودگي تأسيس�ات شهري و گاهي 
بي دقتي و كم كاري ه�م به حوادث فرونشس�ت زمين 
كم�ك مي كند تا زي�ر پاي ش�هروندان امن نباش�د. به 
هر صورت نبود مديريت يكپارچه ش�هري س�بب شده 
است تا در س�ال هاي متمادي حوادث زير زمين به نحو 
چش�مگيري افزايش يابد و اگر براي اين سياه چاله های 
مخفي در دل زمين كاري اساسي صورت نگيرد بايد هر 
لحظه منتظر حوادث فرونشست و فروريزش در پايتخت 
بود تا خس�ارت هاي جاني و مالي فراواني را به بار آورد. 

           
ب�راي  بحران�ي جدي�د   فرونشس�ت زمي�ن، 

پايتخت نشينان
 امروز بخشي از بازار فرونشست مي كند و فردا خيابان مولوي 
و وليعصر؛ حالا ديگر خبر هاي فرونشست به اخبار عادي براي 
شهروندان تبديل شده است و اما نگراني از فرونشست زمين به 
دلايل مختلف آرامش و آسايش را از شهروندان گرفته است و 
پديده فرونشست زمين به يك مسئله بحراني در شهر تهران 
تبديل شده است.  در يكي دو سال اخير به دليل نبود مديريت 
يكپارچه شهري، دستگاه هاي مختلف شهري گاه در حيطه 
وظايف خود به صورت جزيره اي انجام وظيفه كرده اند كه بر اين 
اساس ناكارآمدي و كم كاري دستگاه هاي شهري سبب شده 
معابر ش��هري با توجه به وجود تأسيسات شهري فرسوده كه 
سال هاست احيا و نوسازي نشده اند پايتخت را آبستن حوادث 

مختلف بكنند. 
تلفات جاني از يك سو و خس��ارت هاي مالي سنگين از سوي 
ديگر سبب شده است فرونشست زمين كه به دلايل مختلف از 
جمله كاهش سطح آب هاي زير زميني و فرسودگي تأسيسات 
شهري صورت مي گيرد به معضل و بحراني جديد براي شهر و 
شهروندان پايتخت نشين تبديل شود در اين زمينه مدير بخش 
زلزله شناسي مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي مي گويد 

در حوالي فرونشس��ت ها، ترك هاي بزرگ��ي رخ داده و ناحيه 
وسيعي درگير مي شود؛ در تهران بيشترين ميزان)ماكزيمم( 
فرونشست در بزرگراه آزادگان و به عمق ۳۶ سانتي متر است. 

علي بيت اللهي مي افزايد: زمين هاي اط��راف اين بزرگراه، هر 
روز حدود يك ميلي متر نشست مي كند كه اين فرونشست به 
خطوط ريلي، دكل هاي فشار قوي برق و... آسيب وارد مي كند. 
براين اساس بررسي هاي اوليه كارشناسان مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرسازي نشان مي دهد كه در دولت گذشته، مجوز 
بهره برداري از چاه هاي بس��ياري صادر شد و استفاده بي رويه 
از چندين هزار حلقه چاه در اس��تان ته��ران، حجم آب هاي 
زير سطحي را كاهش داد و كمبود بارندگي ها در سال هاي اخير 

هم مزيد بر علت شد. 
به گفته مدير بخش زلزله شناسي مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي در سال هاي گذشته سيستم فاضلاب شهري وجود 
نداشت و آب فاضلاب به زير زمين نفوذ و زمين را تغذيه مي كرد 
اما هم اكنون به علت مسائل زيست محيطي و افزايش آلودگي 

مانع از نفوذ فاضلاب به زير زمين مي شويم. 
اين مقام مسئول مي گويد: با توجه به اينكه سطح معابر شهر 
تهران، آسفالت   و نسبت به نفوذ آب عايق است، درصورت بارش 
باران، آب به زمين منتقل نمي شود كه همين موضوع موجب 
كاهش سطح آب زير زميني شده است و علاوه بر كاهش ميزان 
بارش باران و افت آب زيرزميني، شاهد مصرف بي رويه آب طي 
اين سال ها بوديم.  بيت اللهي به فرونشست ۲۲ سانتي متري 
زمين در منطقه ورامين اش��اره كرده و مي افزايد: در جنوب و 
جنوب غربي استان تهران، عمق نشست۳۶ سانتي متر است 
و با حركت به س��مت جنوب ش��رقي اين عمق كاهش يافته 
و در برخ��ي مناطق تهران هم به صفر مي رس��د. مدير بخش 
زلزله شناسي مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي گفت: 
در مناطق شمالي تهران سفره آب زيرزميني نداريم و بيشتر 
رگه هاي آب و قنات وجود دارد بنابراين فرونشس��تي در اين 
مناطق رخ نداده و در اين مناطق اغلب فروريزش رخ مي دهد و 
فرونشست بيشتر در مناطق جنوبي تهران، دشت ها و مناطقي 

كه حلقه هاي چاه آب دارند، اتفاق مي افتد. 
   هشداري جدي است 

نمايندگان مردم در مجلس معتقدند عواملي همچون برداشت 
 بي رويه از آب هاي زيرزميني و س��هل انگاري در محاس��بات 
اوليه پروژه ها موجب فرونشس��ت هاي اخير تهران ش��ده كه 

مي تواند هشدار جدي درباره وضعيت ناپايدار پايتخت باشد. 
حجمي از سطح زيرزميني پايتخت كه توسط آب پر شده بود 
با گذشت زمان و برداشت آب هاي زيرزميني و عدم جايگزيني 
 آن نابود و در نهايت اين آب خوان ها كه محلي براي ذخيره آب 
بوده اند، نابود شدند، اين آن چيزي است كه به اعتقاد برخي از 
كارشناسان موجب فرونشست هاي اخير زمين در مناطقي از 
پايتخت شده است. كارشناسان و برخي از نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي با هشدار نسبت به فرونشست هاي اخير تهران 
تأكيد دارند شهرداري بايد هر ساله طرح جامع شهري را مورد 
بازنگري قرار دهد زيرا اين فرونشست ها مي تواند اعلام خطري 

باشد كه بايد به آن توجه شود . 
پروانه مافي نايب، رئيس كميسيون شوراها و امور داخلي كشور 
در مجلس معتقد است كه شهرداري بايد بخش مديريت بحران 
خود را تقويت كند و به مطالعات خود سرعت بخشد چراكه اين 

فرونشست ها مي تواند هشدار باشد. 
 وي در توضيح فرونشس��ت هاي مكرر در ته��ران، مي گويد: 
فرونشس��ت هاي مكرر در تهران كه از مناطق جنوبي و غربي 
شهر آغاز شده در واقع مي تواند اعلام خطري باشد كه بايد به 
آن توجه شود.  نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر 
و پرديس در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه كارشناسان 
معتقدند فرونشس��ت اخير در خيابان وليعص��ر در محدوده 
پارك وي ناشي از اشكال به وجود آمده در منبع آب خصوصي 
بوده است، تصريح مي كند كه گفته شده منبعي كه در حدود 
50 س��ال پيش آب قنات ها را در خود جم��ع مي كرده دچار 
مشكل و نهايتاً فرونشست زمين شده است، اين اتفاق در اين 
صورت مي تواند حادثه موردي و خاص درنظر گرفته شود اما با 
توجه به فرونشست هاي اخير در ساير مناطق غربي و جنوبي 

بايد به اين موضوع توجه جدي شود. 
 مافي در واكنش به اظهار نظر برخي از كارشناس��ان مبني بر 
اينكه فرونشست ها مقدمه حادثه بزرگ خواهد بود، مي گويد: 
قضاوت در اين زمينه سخت بوده و نيازمند تخصص است اما در 
هر حال براي جلوگيري از وقوع حادثه بزرگ، شهرداري بايد 
بخش مديريت بحران خود را تقويت كند و به مطالعات خود 
سرعت بخشد. اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي، 
تأكيد مي كند كه فرونشس��ت ها را نبايد بنا به دلايل مطرح 
چون نشت گاز يا تركيدن لوله آب رها كرد، اين فرونشست ها 
مي تواند هشداري باشد لذا بايد مديريت بحران پايتخت به آن 

توجه خاص داشته باشد. با اين حال لايحه حوادث غيرمترقبه، 
در كميسيون ش��وراها و امور داخلي كش��ور مجلس در حال 
بررسي اس��ت و مي تواند در موارد مذكور منجر به همكاري و 
هماهنگي گسترده س��ازمان هاي مربوطه و تأثير بسزايي در 

مديريت بحران شود. 
   فرونشست ها ناشي از س�هل انگاري در محاسبات 

اوليه پروژه ها است
محمدرضا نجفي ضمن انتقاد نسبت به فرونشست هاي زمين 
در مناطق مختلف پايتخ��ت در ماه هاي اخي��ر، مي گويد در 
حوزه مديريت شهري و به خصوص مديريت تهران به شدت 
نيازمند كنترل و مديريت كانون هاي بح��ران و حادثه خيز از 
سوي مديران شهري هستيم نه آنكه مكرراً به نقاط آسيب خيز 

شهر اضافه شود. 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس در 
مجلس شوراي اسلامي با يادآوري اينكه با انبوهي از مشكلات 
در حوزه حمل ونقل، ترافيك، شهرسازي و بافت هاي فرسوده 
مواجهيم و به اندازه كافي شهر در معرض مخاطراتي چون زلزله 
است، تصريح مي كند كه در اين شرايط اگر پروژه هاي عمراني 
كه ضرورت شهر است به گونه اي انجام شود كه به كانون حادثه 

تبديل شود، نقض غرض صورت گرفته است. 
وي با بيان اينكه در دوره اي كه كشور به لحاظ دانش، تجربه و 
تكنولوژي به اندازه كافي رشد و توسعه پيدا كرده فرونشست ها 
نشان از كم توجهي به مباني و ملزومات تعريف و ايجاد پروژه ها  
دارد، مي افزايد: مس��ئولان مربوطه در محاس��بات و ارزيابي 
خود از مقاومت خاك، مصالح و طراحي پروژه بايد دقت كافي 
داشته باشند تا چنين مس��ائلي پيش نيايد، واقعيت آن است 
كه فرونشست هاي مكرر در تهران نش��ان دهنده مسامحه و 
سهل انگاري در محاسبات اوليه پروژه ها است و براي جلوگيري 
از خسارت جاني و مالي تأكيد داريم مديريت شهري تهران و 
دستگاه هاي مسئول قبل از شروع پروژه ها طراحي و محاسبات 
خود را به گونه اي انجام دهند كه چنين مشكلاتي رقم نخورد و 
فرونشست هاي اخير در پايتخت قابليت پيگرد قضايي و قانوني 
دارد و ما به عنوان نهاد ناظر، حتماً مسامحه و اشكالات در سطح 

شهر كه منجر به آسيب فراوان مي شود را نخواهيم پذيرفت. 
    لزوم بازنگري مستمر در طرح جامع و تفصيلي

محمدجواد كوليوند همچنين در اين خصوص به خبرگزاري 
خانه  ملت، مي گويد: مطالعات مسئولان وزارت راه و شهرسازي 
و شهرداري ها درباره فرسايش زمين، طرح هاي جامع و تفضيلي 
و بافت فرسوده بايد مستمر باشد، بازنگري مدام در اين مطالعات 

مي تواند از راهكارهاي جلوگيري از فرونشست زمين باشد. 
نماينده مردم كرج در مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينكه 
ش��هردار نيز موظف به نگهداري ش��هر اس��ت، مي افزايد: در 
شرايطي كه شهردار اختيار تمام امور شهر را ندارد بايد با انجام 
مطالعات، حوادث را پيش بيني و به دستگاه  مربوطه چون وزارت 

راه و شهرسازي، وزارت نيرو، مخابرات و غيره هشدار دهد. 
 آسيب رس��اني به ش��ريان هاي حياتي، راه ه��اي مواصلاتي 
ريلي، ساختمان هاي مسكوني، اداري و تجاري را مي توان از 
جمله پيامدهاي فرو نشس��ت هاي پي در پي زمين در تهران 
به ش��مار آورد و بايد گفت زميني كه دچار نشست مي شود، 
برگشت ناپذير شده و امكان احياي آن به صورت كامل وجود 
ندارد. براين اس��اس تصميم ديرهنگام شوراي پايتخت براي 
تشكيل كارگروه تخصصي فرو نشس��ت هاي زمين تهران در 
حالي به پيشنهاد رئيس شوراي شهر تهران قرار است صورت 
بگيرد كه پديده فرونشست زمين به يك مسئله بحراني در شهر 
تهران تبديل شده و لازم است تا هرچه سريع تر اين اقدامات 
عملياتي شود. همچنين استفاده از تجربه ساير شهرهاي جهان 
در زمينه فرونشست و فروريزش و همچنين پيگيري عوامل 
اصلي اين تهديد در كنار دقت و به كارگيري ضوابط و مقررات 
استحكام بخشي در انجام پروژه هاي عمراني در معابر شهر و 
نظارت سيستمي در زمينه برطرف كردن فرسودگي شبكه 
تأسيسات شهري می تواند گامی  براي جلو گيري از فرونشست 
و فروريزش شهر باشد تا شهروندان ديگر نگران خالي شدن زير 

خانه و معابر شهري نباشند. 

دستگاه ها  فقط نظاره گر  سیاه چاله های شهری  هستند 
از شهربحران فرونشست و فروريزش؛ تهديد جديد براي پايتخت نشينان 

 طرح كنترل موتورسيكلت ها در معابر پرتردد آغاز شد 

تور طرح ترافیک برای ساماندهی موتورها!  

تصوير شهر در شبكه های مجازي

مخالفت با ساخت شبكه های بزرگراهی به بهانه ترافيك زايی
 دولت در توسعه زير ساخت هاي 

حمل و نقل عمومي عقب مانده است 
 درحالي كه معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازي اعلام كرد نخستين ايده اي 
كه براي رفع معضل ترافيك به ذهن متخصصان شهري در ايران مي رسد، گسترش 
معابر است و توسعه ظرفيت معابر، راه حل چالش ترافيك نيست براين اساس اين 
مسئول فراموش كرده است كه دولت به عنوان متولي در توسعه زير ساخت هاي 
شبكه هاي حمل و نقل عمومي خود را عقب كشيده است تا مشكلات در اين بخش 
مضاعف ش��ود و تبعات آن يعني آلودگي هوا، مصرف س��وخت بيشتر و تخريب 

محيط زيست دامان شهر و شهروندان را بگيرد. 
مهرداد تقي زاده در جلسه بررسي پيشنهادهاي معاونت حمل و نقل وزارت راه 
و شهرسازي براي كاهش آلودگي هوا در تهران و كلانشهرهاي ايران در سازمان 
حفاظت از محيط زيس��ت گفت: متأسفانه گس��ترش نگرش غلط براي توسعه 
شهري توسط شهرداري ها در كش��ور منجر به نگرش غلط ترافيكي شده است 
به نحوي كه نخستين ايده اي كه براي رفع معضل ترافيك به ذهن متخصصان 
شهري در ايران مي رسد، گسترش معابر همچون پل، بزرگراه و تونل، همچنين 
افزايش پاركينگ هاس��ت در حالي كه توس��عه ظرفيت معاب��ر، راه حل چالش 

ترافيك نيست. 
وي ضمن تأكيد بر اين موضوع كه راهكار حل معضل ترافيك و آلودگي هوا، توسعه 
حمل و نقل عمومي و كاهش ظرفيت معابر براي خودروهاي شخصي است، تصريح 
كرد: طي دو بار مطالعه روي ۸5 شهر دنيا مشخص شد كه افزايش ظرفيت معابر نه 
تنها در رابطه اي مستقيم با افزايش ظرفيت تقاضا براي سفر با خودروي شخصي 
قرار دارد، بلكه مي تواند به افزايش ظرفيت تقاضا براي سفر با خودروي شخصي به 

ميزان چند برابر افزايش ظرفيت معابر منجر شود. 
وي خاطرنشان كرد: امروز تمام كارشناسان توسعه ش��هري دنيا معتقد و متحد 
هستند كه توسعه ظرفيت معابر به ويژه در كلانشهرها ترافيك زاست و به همين 
دليل ش��ما مي بينيد در حالي كه ته��ران داراي 500 كيلومتر بزرگراه اس��ت و 
همچنان خواستار افزايش اين ظرفيت بزرگراهي هستيم، لندن تنها ۱00 كيلومتر 

بزرگراه دارد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي با ي��ادآوري اين موضوع كه در تم��ام دنيا علاقه به 
بهره مندي از خودروي شخصي به دلايل متعدد از جمله صرفه جويي در هزينه و 
زمان، بيش از علاقه به بهره مندي از ظرفيت سيس��تم حمل و نقل عمومي است، 
خاطرنش��ان كرد: به همين دليل متخصصان جهاني، راهكارهاي متعددي براي 
كاهش استفاده از خودرو شخصي يا به عبارت بهتر افزايش سخت گيري ها براي 

استفاده از خودرو شخصي مطرح مي كنند. 
تقي زاده با اشاره به يكي از ملاقات هاي خود با نماينده اتحاديه بين المللي حمل 
و نقل عمومي، گفت: در آن ديدار، اين پرس��ش مطرح ش��د كه اس��تراتژي شما 
در كلانشهر تهران چيس��ت؟ زيرا از يكسو براي توس��عه حمل و نقل عمومي و از 
سوي ديگر براي توسعه حمل و نقل با خودرو ش��خصي گام بر مي داريد و هزينه 

مي كنيد. 
وي افزود: اين موضوع از آنجا مورد پرسش قرار گرفت كه رويكرد جهاني كاهش 
ظرفيت معاب��ر و افزايش س��ختي هاي حمل و نق��ل با خودرو ش��خصي به رغم 

علاقه مندي مردم به آن است. 
به گفته اين مس��ئول، افزايش خطوط ويژه اتوبوس��راني، افزايش خودروهايي با 
ظرفيت جابه جايي تعداد افراد بيش��تر در خطوط حمل و نقل عمومي و توس��عه 

خطوط ويژه دوچرخه سواري برخي از راهكارهاي مقابله با آلودگي هواست. 
تقي زاده با نقد از انقطاع صورت گرفته در مديريت حمل و نقل درون شهري و برون 
شهري، اظهار كرد: يكي از طرح هاي در دست بررسي، ايجاد خطوط اتوبوسراني 
س��ريع بين تهران و كرج براي حمل و نقل مس��افران و كاهش استفاده از خودرو 

شخصي و بار ترافيك و آلودگي است كه تهران و كرج را درگير كرده است. 
وي با بيان اينكه بودجه مورد نياز براي كاهش آلودگ��ي هوا در تهران مي تواند از 
طريق توقف پروژه هاي ترافيك زا و توليد كننده آلودگي بيشتر هوا همچون تعريض، 
توس��عه و احداث معابر بزرگراهي و غير بزرگراهي تأمين شود، گفت: حل معضل 
آلودگي هوا و ترافيك، راهي جز كنترل و كاهش ميزان استفاده از وسايل حمل و 
نقل شخصي ندارد و از اين رو اولويت نخست برنامه هاي مقابله با آلودگي هوا بايد 

توسعه كمي و كيفي حمل و نقل عمومي باشد. 
    دولت در توسعه زيرساخت هاي حمل و نقل عقب مانده است 

متأس��فانه در كلانش��هر ها به دليل ناكارآمدي دولت در توس��عه زير س��اخت ها 
ش��بكه هاي حمل ونقل عمومي راه براي استفاده از وس��ايل نقليه شخصي و تك 
سرنشين فراهم ش��ده است. نپرداختن س��هم دولت در توس��عه مترو از يكسو و 
كارشكني بانك و خودروسازان در جايگزيني خودرو هاي فرسوده و حتي وسايل 
نقليه عمومي فرسوده از سوي ديگر سبب شده است تا كلانشهر ها زير طرح هاي 
مقطع و مسكني ترافيك دست وپنجه نرم كنند. وجود ترافيك هاي چند ده كيلو 
متري  و نبود وسايل نقليه عمومي سبب شده است تا شهروندان قرباني كم كاري 

دستگاه هاي متولي و اجرايي شوند. 
در حقيقت با وجود طرح جامع ترافيك، بازهم نواقص بسياري در حوزه جابه جايي 
مسافران درون ش��هري وجود دارد كه اين امر نش��ان مي دهد كه دولت تاكنون 
نتوانسته است به توس��عه زيرس��اخت ها اهتمام ورزد. براين اس��اس اين انتظار 
مي رفت كه اين مسئول علاوه بر طرح موضوعات و معضلات شهري در اين بخش 
به راهكار ها و اقدامات دولت و كم كاري ها نيز اشاره كند. توسعه خودرو محور در 
كشور نشان از كم توجهي به توسعه انسان محور دارد كه بخش هاي اجرايي در اين 

زمينه بيشتر نقش دارند. 

88498471ايرانشهر
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     ترافیک 

 جابه جايی درختان در فعاليت های عمرانی برای حفظ محيط زيست شهری 

بیژن  یانچشمه
   گزارش

امس��ال با كاهش تعداد آرم طرح ترافيك براي وس��ايل نقليه، ورود اين وس��ايل 
به محدوده طرح كاهش يافته اس��ت و با محدود ش��دن صدور آرم  هاي ترافيك 
اقبال شهروندان براي استفاده از موتورس��يكلت به عنوان مجوز ورود به محدوده 
طرح افزايش يافته است. براساس اخبار رسيده، بسياري از رانندگان كه موفق به 
دريافت آرم طرح ترافيك نش��ده اند و با توجه به نبود محدوديت خاص براي ورود 
موتورسيكلت ها به اين محدوده اقدام به خريد و استفاده از موتورسيكلت براي تردد 
در محدوده طرح كرده اند. بر اين اساس عضو هيئت رئيسه شوراي شهر تهران از 
پيشنهاد مشمول شدن دريافت آرم طرح ترافيك براي موتورسيكلت ها خبر داد تا 

شايد تردد در محدوده طرح تا حدودي ساماندهي شود. 
    موتورسيكلت هايي كه قانون را دور مي زنند 

 بر اساس آمار غير رسمي در پايتخت حدود ۳تا4 ميليون موتورسيكلت در حال 
تردد هستند كه همواره بس��ياري از اين وس��ايل نقليه قانون را دور مي زنند و از 
آنجايي كه بيش از ۲5 درصد از آلودگي هواي پايتخت ناشي از سوخت ناقص و تردد 
موتورسيكلت است و هر موتورسيكلت به طور متوسط چندين برابر يك خودرو 
آلودگي و آلايندگي توليد مي كند، بر اين اساس با افزايش تعداد موتورسيكلت ها 
و تردد اين وس��ايل نقليه در مركز و محدوده طرح ترافي��ك مي توان گفت اعمال 
محدوديت براي كاهش تردد و كاهش آلودگي هوا عملاً بي  نتيجه باقي مانده است. 
اقبال شهروندان براي استفاده از موتورسيكلت سبب شده است تا مراكز توليد اين 
وسايل نقليه نيز بدون رعايت مسائل فني و استانداردها، توليدات خود را افزايش 
دهند و از سوي ديگر ورود انواع موتورسيكلت  هاي نامرغوب و غيراستاندارد به بازار و 
مزاياي تردد آسان در شهر و فرار از بار ترافيك در محدوده طرح ترافيك سبب افزايش 
استفاده از اين وسيله شده و بازار خريد موتورسيكلت رونق يافته است. در خلأ نظارت 
و نبود كنترل از سوي مسئولان متولي، شهر به تسخير موتورسيكلت ها درآمده است.   
براساس گزارش تيتر شهر هر چند آمار دقيقي از تعداد موتورسيكلت  هاي شهر تهران 
وجود ندارد اما براساس آمار اعلامي از سوي مراكز غيررسمي حدود 4، 5 ميليون 
از اين وسيله در تهران موجود است كه اگر بخشي از اين ميزان بخواهند به صورت 
روزانه در محدوده طرح تردد كنند عملًا اجراي طرح با شكست مواجه شده است 
چراكه تعداد وسايل نقليه كه داراي مجوز ورود به اين محدوده هستند، حدود 90 

هزار خودرو اعلام شده است كه با تعداد موتورسيكلت، اصلاً قابل قياس نيست. 
از سوي ديگر به تجربه ثابت شده است كه بس��ياري از موتورسيكلت ها از قوانين 
راهنمايي و رانندگي عبور كرده و مشكلات بس��ياري را براي تردد ساير خودروها 
و عابران فراهم مي سازند.  افزايش آلودگي صوتي و هوا از يكسو و افزايش تخلفات 
راهنمايي و رانندگي از س��وي ديگر سبب شده اس��ت تا اجراي طرح هاي موقت 
ترافيكي براي تسهيل در آمد و شد نيز بي اثر شود.  تاكنون اقدامات صورت گرفته 
براي ساماندهي و كنترل حركت موتورس��يكلت ها به جايي نرسيده است و اين 
موتورسيكلت سواران هستند كه رفتارهاي خلاف قانون خود را به پليس راهنمايي و 
رانندگي تحميل مي كنند. نمونه بارز اين موضوع آن است كه در بسياري از تقاطع ها 
اگر اتومبيلي از چراغ قرمز عبور كند يا تخلفي از راننده سر بزند، پليس خود را ملزم 
مي داند با آن برخورد كند ولي اگر موتورس��واري از چراغ قرمز عبور كند و تخلفي 
را مرتكب شود، پليس هيچ عكس العملي از خود نشان نمي دهد، اين تبعيض در 
برخورد سبب شده است تا بر دامنه تخلفات موتورس��واران افزوده شود و تاكنون 
پليس نتوانسته  حريف موتورسيكلت سواران شود. ش��يوه برخورد پليس به رغم 
تلاش هاي صورت گرفته سبب شده است تا هر روز بر تعداد موتورسواران متخلف 

پايتخت افزوده شود و دامنه تخلفات تا آنجا افزايش يابد كه برخي موتورسيكلت ها 
جاي تاكسي و وانت بار را نيز در شهرها گرفته اند و حتي برخي از موتورسواران براي 
خود ايستگاه موتورسيكلت نيز در نظر گرفته و حق مالكيت آن را نيز با گرفتن حق 

حساب به ساير موتورسواران اجاره مي دهند. 
    پيشنهاد دريافت طرح براي موتورسيكلت ها

ريشه بسياري از آلاينده هاي هوا در پايتخت و مشكلات ترافيك، موتورسيكلت هايي 
هستند كه بدون ضابطه در سطح شهر تردد مي كنند. برخي از اين موتورسيكلت ها 
شش برابر خودروهاي معمولي توليد آلايندگي دارند و اين در حالي است كه هيچ 
محدوديتي براي ورود آنها به محدوده مركزي شهر وجود ندارد. در اين زمينه عضو 
هيئت رئيسه شوراي شهر تهران گفت: در كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 

شهر پيشنهاد شد موتورسيكلت ها نيز مشمول دريافت آرم طرح ترافيك شوند. 
ابوالفضل قناعتي گفت: طرحي از سوي كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر 
تهران مبني بر دريافت آرم طرح ترافيك مطرح شده و شهرداري نيز با آن مخالفتي 
نداشته است. وي در پاسخ به اين پرسش كه مديريت شهري چگونه قصد دارد تردد 
۳  ميليون موتورسيكلت در شهر را كه تاكنون بدون هيچ ضابطه اي در معابر تردد 
مي كردند كنترل كند، گفت: ۳ ميليون موتورسيكلت شماره گذاري شده اما همه 
موتورسيكلت ها فعال نيستند و بر اساس تخمين هاي غيررسمي نزديك به 400 
هزار موتورسيكلت در محدوده طرح ترافيك روزانه فعاليت مي كنند بنابراين كنترل 

اين تعداد موتورسيكلت دشوار نيست. 
وي در خصوص فراهم نبودن زيرساخت هاي لازم براي دريافت معاينه فني از سوي 
موتورسيكلت ها از جمله نداشتن معاينه فني افزود: قرار نيست تا زمان فراهم شدن 
زيرساخت ها اين طرح اجرايي شود اما بايد با وجود تمام مشكلات كار را آغاز كنيم و 
به تدريج مشكلات شناسايي و برطرف شود. اين پيشنهاد از سوي كميسيون عمران 
و حمل و نقل مطرح شد و معاون حمل و نقل ترافيك و معاون برنامه ريزي شهردار 
نيز از آن استقبال كردند و قرار بر آن شد زيرساخت هاي لازم فراهم شود اما بايد اين 

پيشنهاد در صحن علني مطرح و نهايي شود. 
به گفته قناعتي در صورت تصويب اين طرح در صحن علني دريافت مجوز ورود به 

طرح براي موتورسيكلت ها از سال 9۶ آغاز مي شود. 


